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291 tysiêcy marek uda³o siê ze-
braæ mieszkañcom oraz w³a-
dzom Bremy dla gdañszczan po-
szkodowanych w powodzi. Po³o-
wê kwoty stanowi¹ darowizny
mieszkañców i organizacji bre-
meñskich, a druga po³owa to dar
w³adz Bremy.

W nastêpstwie lipcowego apelu
prezydenta Adamowicza skierowa-
nego do zagranicznych partnerów
Gdañska bremeñski senat rozpocz¹³

BREMA POWODZIANOM
akcjê zbierania funduszy oraz darów
rzeczowych dla osób poszkodowa-
nych podczas powodzi. W³adze Bre-
my zobowi¹za³y siê tak¿e, ¿e do ka¿-
dej marki zebranej przez mieszkañ-
ców, do³o¿¹ drug¹. Nad koordyna-
cj¹ ca³ej akcji pieczê objê³o Towa-
rzystwo Niemcy-Polska z siedzib¹ w
Bremie.

Apel w³adz Bremy spotka³ siê z
bardzo du¿ym odzewem zarówno
w�ród firm, jak i osób prywatnych.
100 tysiêcy marek wp³aci³a firma H.

Siedentopf GmbH & Co.KG, której
w³a�cicielami s¹ Rolf i Gerda
Schopf. D³ugoletni i sprawdzony
partner Gdañska, organizacja chary-
tatywna AWO-Bremen, spontanicz-
nie zareagowa³a na has³o pomocy
przekazuj¹c 6 tysiêcy marek. Punk-
ty zbiórki darów rzeczowych otwo-
rzy³y zarówno Towarzystwo Niem-
cy-Polska w Bremie, jak te¿ Cen-
trum Kultury Polskiej.

Z Hartmutem Perschauem, wice-
burmistrzem i  senatorem  ds. fi-
nansów wolnego hanzeatyckiego
miasta Bremy, rozmawia Gra¿yna
Pilarczyk.

- Panie bur-
mistrzu, jak
bremeñczy-
cy przyjêli
wiadomo�æ o
lipcowej tra-
gedii w
Gdañsku?

- Ukaza³o siê
na ten temat
wiele relacji
w �rodkach
m a s o w e g o
p r z e k a z u ,
w s z y s c y
uwa¿ali za
oczywiste, ¿e
musimy po-
móc. Dyskutowano o tej tragedii
tak¿e w wielu szko³ach. Znalaz³o to
odzwierciedlenie w ilo�ci ma³ych
datków ofiarowywanych przez
dzieci i m³odzie¿. Pomagali równie¿
ludzie starsi, nie zawsze najbogat-
si...

- Widaæ wiêc, ¿e odzew by³ bardzo
szeroki.

-  Tak, wraz z burmistrzem Bremy
Henningiem  Scherfem, poprzez pra-

sê zwrócili�my siê do ludzi dobrej
woli z pro�b¹ o pomoc poszkodowa-
nym mieszkañcom Gdañska. Media
by³y nies³ychanie przychylnie nasta-
wione do ca³ej akcji; dziêki ich ¿ycz-
liwo�ci uda³o siê zebraæ a¿ 291 tysiê-
cy DM. Jak na spo³eczn¹ zbiórkê jest

to bardzo du¿a suma. Ogromnie nas
to uradowa³o.

- To oczywi�cie tak¿e zas³uga w³adz
miasta Bremy. Chcia³am pana za-

pytaæ, jak
to siê sta³o,
¿e w³a�nie
Brema i
G d a ñ s k ,
j a k o
pierwsze,
nawi¹za³y
wspó³pra-
cê polsko �
niemieck¹
w trudnej,
powojen-
nej rzeczy-
w i s t o � c i .
Co zbli¿y³o
te miasta?

- Wszystko
zaczê³o siê
25 lat temu.

Hans Koschnick, ówczesny burmistrz
Bremy, razem z kanclerzem Willy
Brandtem  podjêli pierwsze kroki,
¿eby po³o¿yæ podwaliny pod przyja�ñ
polsko-niemieck¹. By³ to rok 1976.
Zawarto wtedy umowy o partnerstwie
z Gdañskiem.                  cd. na str. 13

�Wyros³em po�ród tych wspomnieñ...�

Symboliczny czek prezydentowi Gdañska wrêczaj¹ (od lewej): Rainer Nalazek, przewodnicz¹cy To-
warzystwa Niemcy-Polska i Hartmut Perschau
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cd. ze str. 7

W 1985 roku nawi¹zali�my partner-
skie kontakty i podpisali�my stosow-
ne porozumienie z Ryg¹. Zimna woj-
na wci¹¿ trwa³a i nic nie zwiastowa-
³o jej rych³ego zakoñczenia. Bremie,
jako staremu, hanzeatyckiemu, por-
towemu miastu ³atwiej by³o szukaæ
porozumienia z innymi miastami por-
towymi tej czê�ci Europy.

- Jest pan z urodzenia gdañszcza-
ninem. Co to  dzisiaj znaczy w
Niemczech?

- Urodzi³em siê w roku 1942. Mia-
³em trzy lata, gdy moja rodzina ucie-
ka³a z Gdañska. Kiedy w wyniku
ewakuacji trafili�my do jednej z wio-
sek niedaleko Hamburga, wo³ano za
nami pogardliwie �dzieci Polacz-
ków�, chocia¿ byli�my prawdopo-
dobnie jedynymi dzieæmi w ca³ej wsi,
które u¿ywa³y poprawnej, literackiej
niemczyzny. Aktywnie dzia³am w
Towarzystwie  Polsko � Niemieckim
w Bremie. Je¿eli we�miemy pod
uwagê los historyczny, który sta³ siê
tak¿e moim udzia³em, to my�lê, ¿e
byæ mo¿e jest nam ³atwiej budowaæ
pomost ³¹cz¹cy nasze narody.

- Czy ³atwiej jest, maj¹c takie do-
�wiadczenia, budowaæ te¿ wspóln¹
Europê?

- My�lê, ¿e tak. Przez wiele lat by-
³em deputowanym w Parlamencie
Europejskim. Jestem przekonany, ¿e
du¿e miasta portowe, z natury rzeczy
o miêdzynarodowym charakterze,
maj¹ce wiele kontaktów z zagranic¹,
³atwiej mog¹ budowaæ miêdzynaro-
dow¹ wspólnotê. Jest to w ich przy-
padku du¿o prostsze, my�lê tu o usta-
laniu pewnej kolejno�ci i wa¿no�ci
umów o partnerstwie zawieranych
przez te miasta. Dla nas w Europie s¹

dwie wa¿ne sprawy, je¿eli chodzi o
powojenn¹ rzeczywisto�æ. Uda³o siê
nam przekuæ stosunki francusko-nie-
mieckie z wrogo�ci w przyja�ñ  miê-
dzy naszymi narodami. Jest ona nie-
w¹tpliwie fundamentem jednocz¹cej
siê Europy. Po drugie  zaczêli�my
wcze�nie pracowaæ nad przekszta³ce-
niem wrogo�ci w przyja�ñ polsko-
niemieck¹. W pewnym sensie mo¿-
na powiedzieæ, ¿e zjednoczenie Nie-
miec da³o pocz¹tek rzeczywistemu i
pe³nemu jednoczeniu siê ca³ej Euro-
py. ¯a³ujê, ¿e wej�cie Polski do Unii
Europejskiej odwleka siê.

- Chcia³abym zapytaæ o jeszcze
jedno; W przysz³ym roku planu-
jemy zorganizowaæ wielkie spo-
tkanie gdañszczan z ca³ego �wia-
ta.

- S³ysza³em o tym. Przyjadê.

- Z jakim odd�wiêkiem ta inicjaty-
wa mo¿e siê spotkaæ w Niemczech?

- Istniej¹ okre�lone skupiska i centra
gdañszczan w Niemczech. S¹ to Lu-
beka, Düsseldorf i Brema. Wiêkszo�æ
z tych, którzy uciekli z Gdañska w la-
tach 40-tych, osiedli³a siê w³a�nie tam.
Moi rodzice i ja jeste�my od czterdzie-
stu lat cz³onkami takiej organizacji
skupiaj¹cej dawnych mieszkañców
Gdañska. Naturalne i  nieuniknione
jest to, ¿e generacja, która prze¿y³a
wojnê, starzeje siê i powoli odchodzi.
Ja w przysz³ym roku skoñczê 60 lat.
Mia³em zaledwie trzy latka, kiedy
opuszczali�my Gdañsk. Ludzie, któ-
rzy �wiadomie prze¿ywali tê uciecz-
kê, maj¹ dzi� 70 i wiêcej lat. Problem
polega na tym, ¿e trzeba dokonaæ prze-
miany generacyjnej; z generacji, któ-
ra prze¿ywa³a, w generacjê, która siê
poczuwa do przynale¿no�ci i odpo-
wiedzialno�ci za przesz³o�æ. Mo¿na to

zrobiæ, ale jest to trudniejsze, ni¿ siê
wydaje. Widaæ to choæby przy rozwa-
¿aniu skutków zjednoczenia Niemiec.
Wiele osób powróci³o do swoich ma-
cierzystych miast w Niemczech
wschodnich. Nasza rodzina ¿y³a w
Gdañsku kilkaset lat, a wiêc wszyscy
moi krewni te¿ st¹d pochodz¹. Wyro-
s³em po�ród wspomnieñ moich rodzi-
ców, ciotek, wujków i dziadków zwi¹-
zanych z tym miastem. To, co przy-
sz³o po wojnie, by³o dla wszystkich
bardzo trudne. Trzeba by³o przezwy-
ciê¿yæ straszliw¹ biedê, znale�æ pracê
w okre�lonym zawodzie, odbudowaæ
ca³¹ gospodarkê. Mo¿na powiedzieæ,
¿e wspomnienia z tego trudnego, po-
wojennego okresu wywar³y na mnie
silniejsze piêtno, ni¿ ca³y okres dobro-
bytu. Jest takie przekonanie, ¿e w bie-
dzie ludzie siê ³¹cz¹, w dobrobycie
ka¿dy dzia³a  na w³asny rachunek.

- Czy czêsto odwiedza pan Gdañsk?

- Nie, niezbyt czêsto. Od dawna ju¿
jestem politykiem i w zwi¹zku z tym
stale brakuje mi czasu. By³em tu
pierwszy raz dopiero w 1981 roku
jako szef  frakcji CDU w Hamburgu.
Wcze�niej nie wolno mi by³o przy-
je¿d¿aæ do Gdañska. Ta wizyta wy-
war³a na mnie du¿e wra¿enie. Bardzo
chcia³em przyjechaæ tak¿e w tym
roku na uroczysto�ci 25-lecia podpi-
sania partnerstwa z Gdañskiem, ale
trwa³y w³a�nie rokowania finansowe
z udzia³em kanclerza Niemiec i oka-
za³o siê to niemo¿liwe. Trudno, nie
uda³o siê.

- Mam nadziejê, ¿e na �wiatowy
zjazd gdañszczan przyjedzie pan...

- Tak, ju¿ to sobie postanowi³em...

- Zapraszamy serdecznie i dziêku-
jê bardzo za rozmowê.

�Wyros³em po�ród tych wspomnieñ...�


